



La version française suit

As the climate emergency worsens, we need to do more - not less - to protect our greenspaces, reduce sprawl, and prioritize citizens. Ontario's new Bill 23 legislation does exactly the opposite, and poses a threat to democracy, environment, affordability, and livability. Affordable and accessible housing for all, and gentle density in our city, are important goals, and we need to find ways to reach them without paying the price in environmental and human well-being.

Let's stand together, Ottawa, to Say NO to Bill 23 at a rally at City Hall on Tuesday, November 15 at 1 pm. Along with other environmental and social organizations from the People's Official Plan coalition, [we are organizing this rally](#) to send a clear message to Doug Ford and his government that citizens from across our city oppose Bill 23. You can [read our joint press release about why we oppose Bill 23](#). You can also read more from Ecology Ottawa's Climate Change Campaign Organizer, Cheryl Randall, on [why and how we can say no to Bill 23 in the next seven days](#).

As the world gathers at the COP 27 climate conference in Egypt, back home in Ottawa a new City Council gets ready to start their term. Leaders at all levels - and every citizen - needs to play their unique role in taking courageous stances and taking bold action. We invite you to [tell your MPP to say no to Bill 23](#) and join us at the rally to stand with Ottawa in rejecting Bill 23. See you there!

In solidarity,

Alice Irene, Cheryl, and the Ecology Ottawa team

A graphic element consisting of three overlapping circles in different shades of green and beige. The word 'NEWS' is centered in the middle circle in a bold, sans-serif font.

NEWS

Call for new Board Members - Apply by November 30th!

Ecology Ottawa is inviting interested people to join our volunteer Board of Directors. This is an exciting time for Ottawa as a new term of City Council begins later in 2022.

Many challenges are on the horizon, and Ecology Ottawa is well-positioned to help bring about needed change. At this point in time, we are looking for people with a strong interest in environmental issues and those who can provide skills or expertise that will help support our organization in financial, legal and governance matters, and in advancing equity. [Read more and apply here by Nov. 30!](#)

Here's why - and how - we should say NO to Ontario's Bill 23 in the next seven days

Introduced the day after Ontario's municipal elections, [Bill 23, the "More Homes, Built Faster Act"](#), has a laudable aim of increasing gentle density within Ontario's urban centres. This single beneficial provision should not, however, conceal the fact that this complex proposed legislation fundamentally undermines our democratic principles. We reject Bill 23 because it is a threat to democracy, the environment, and affordability and livability for Ontarians, including direct implications here in Ottawa. [Read the full blog and say no to Bill 23.](#)

Article on Bill 23: Greenspace groups fear housing legislation will gut conservation authorities

We joined other local environmental leaders in voicing concerns about the Bill 23 provincial housing legislation, and its implications for conservation authorities. [Read the article in the Ottawa Citizen.](#)

Open Letter to Protect Petrie Island Wetlands

This week, we issued a [joint open letter](#) asking outgoing City Council members to reject the proposal to reject zoning amendments to build four large towers at 1015 Tweddle to protect Petrie Island Wetlands. We strongly urged Council to reject this Committee recommendation, on the basis that there has been insufficient community consultation, as well as significant flooding risk and weakened resilience for citizens and communities in Ottawa. We signed the letter alongside Community Associations for Environmental Sustainability, Greater Avalon Community Association, and Greenspace Alliance of Canada, and called on you in a very rapid action to call your Councillors asking them to reject the proposal. While Council passed the amendments, our activism was effective in that the number of towers could be questioned going into the Site Plan process, and there are additional hold provisions including further landslide risk assessment. [Read more about the council session in this Ottawa Citizen article.](#) Thank you to the hundreds of people who signed a petition and called their Councillors.

Completion of Our 3-Year Tree Giveaway Program

Last month, we marked the successful completion of our three-year tree giveaway program, which worked to strengthen Ottawa's tree canopy and help counteract

vulnerable, damaged city forests. The program was made possible thanks to a generous Grow grant from the Ontario Trillium Foundation (OTF), which allowed the hiring of staff to run this wide-scale education and distribution program. This year, Ecology Ottawa distributed 20,000 trees to residents across Ottawa, as part of 45,000 trees distributed over the past three years, and residents have received one or more seedlings of 22 native species, including fruit- and nut-bearing trees, and complemented by educational materials. We look forward to continuing our tree programming in the future. [Read more here](#).

Municipal Election Thank You!

A profound thank you to those who donated to our recent elections fundraising campaign. Thanks to your generosity, we were able to achieve our goal of funding our elections efforts and the critical advocacy work beyond to ensure we protect and build on the climate headway we've made in recent years. We were proud to be vocal during the election campaign through our elections [all-candidates survey](#), [CBC Radio's All in a Day](#), the [Toronto Star](#), [Le Droit](#), [CityNews' the Sam Laprade Show](#), and the [Ottawa Citizen](#). As a community-driven not-for-profit, we rely on the participation and support of residents to be politically active and as vocal and visible as possible in advocating for the local environment. Thanks again for making this work possible!



EVENTS

November 15 @ 1-2 pm - Rally to stand with Ottawa in rejecting Doug Ford's Bill 23

Join us with environmental and social organizations from across the city in sending a loud message to Queen's Park: we reject Bill 23. See you at City Hall! [Learn more here](#).

November 30 @ 7-9 pm - Workshop with Walkable Ottawa on 15-Minute Neighbourhoods and Walkable Shopping Destinations

The City of Ottawa has put 15 minute neighbourhoods at the centre of the plan of how our city will grow and flourish in future. Ecology Ottawa is joining Walkable Ottawa to hold a workshop to discuss what would make a successful walkable shopping destination in your neighbourhood. Visualize the ideal solution for your neighbourhood: imagine small shops where you could buy milk and some basic groceries, a small bakery? A café where you could meet your neighbours? An ice cream shop? [Register today](#) for this free event and share your ideas! Even if you can't make it to the workshop, you can [complete a visual preference survey](#) by November

21st and your feedback will provide important input into the workshop.

LEARNING

[Ontario government approves Ottawa's official plan, but makes 30 changes to it](#) - interview on CBC Radio's All in a Day, featuring Paul Johanis, chair of the Greenspace Alliance of Canada's Capital

[Priority Municipal Actions to Enable Zero Emission Vehicle Adoption](#) - Community connection and municipal authority uniquely positions cities to scale ZEV adoption in Canada for improved air quality and quieter streets. [Low Carbon Cities Canada](#) network and the [Green Municipal Fund](#) teamed up to publish a set of priority actions that municipalities can take to accelerate the adoption of zero emissions vehicles.

[The Pathways to Living Cities Framework](#) - Green Communities Canada

[New Urban Design Guidelines for Low-Rise Infill Housing from City of Ottawa](#)

[Money Talks from Clean Energy Canada](#) - A new report shows how infrastructure spending from government (including municipal) can significantly reduce emissions

[Ecologist who showed how nature endures in our midst wins Canada's top science prize](#) - The Globe & Mail

[Carbon Billionaires: The investment emissions of the world's richest people](#) - Oxfam

P.S. We are powered by our volunteers and community supporters. [Volunteer](#) or [donate](#) today to help create a green and resilient Ottawa. 

Alors que l'urgence climatique s'aggrave, nous devons faire plus - et non moins - pour protéger nos espaces verts, réduire l'étalement urbain et donner la priorité aux citoyens. La nouvelle législation du projet de loi 23 de l'Ontario fait exactement le contraire et constitue une menace pour la démocratie, l'environnement, l'abordabilité et l'habitabilité. Un logement abordable et accessible pour tous, et une densité modeste dans notre ville, sont des objectifs importants, et nous devons trouver des moyens de les atteindre sans payer le prix du bien-être environnemental et humain.

Faisons front commun, Ottawa, pour dire NON au projet de loi 23 lors d'un rassemblement à l'hôtel de ville le mardi 15 novembre à 13 h. Avec d'autres organisations environnementales et sociales de la coalition People's Official Plan, nous organisons [ce rassemblement](#) pour envoyer un message clair à Doug Ford et à son gouvernement : les citoyens de toute la ville s'opposent au projet de loi 23. Vous pouvez [lire notre communiqué de presse conjoint sur les raisons de notre opposition au projet de loi 23](#). Cheryl Randall, organisatrice de la campagne sur le changement climatique d'Écologie Ottawa, explique [pourquoi et comment nous pouvons dire non au projet de loi 23 au cours des sept prochains jours](#).

Alors que le monde se réunit à la conférence sur le climat COP 27 en Égypte, à Ottawa, un nouveau conseil municipal s'apprête à entamer son mandat. Les leaders à tous les niveaux - et chaque citoyen - doivent jouer leur rôle unique en prenant des positions courageuses et en prenant des mesures audacieuses. Nous vous invitons [à vous joindre à nous](#) mardi prochain, le 15 novembre, pour faire exactement cela et défendre notre province et notre ville lors d'un rassemblement pour soutenir Ottawa dans le rejet du projet de loi 23. Au plaisir de vous y voir !

En toute solidarité,

Alice Irene, Cheryl, et l'équipe d'Écologie Ottawa



NOUVELLES

Appel aux nouveaux membres du conseil d'administration - Postulez avant le 30 novembre !

Écologie Ottawa invite les personnes intéressées à se joindre à son conseil d'administration bénévole. C'est un moment passionnant pour Ottawa, car un nouveau mandat du Conseil municipal commence plus tard en 2022. De nombreux défis se profilent à l'horizon, et Écologie Ottawa est bien placé pour aider à apporter les changements nécessaires. À ce stade, nous sommes à la recherche de personnes ayant un fort intérêt pour les questions environnementales et celles qui peuvent fournir des compétences ou une expertise qui aideront à soutenir notre organisation dans les questions financières, juridiques et de gouvernance, ainsi que dans la promotion de l'équité. [Pour en savoir plus et poser votre candidature avant le 30 novembre, cliquez ici !](#)

Voici pourquoi - et comment - nous devrions dire NON au projet de loi 23 de l'Ontario dans les sept prochains jours.

Présenté le lendemain des élections municipales de l'Ontario, le projet de loi 23, la Loi sur l'accroissement du nombre de maisons construites plus rapidement , a pour objectif louable d'accroître la densité modeste dans les centres urbains de l'Ontario. Cette seule disposition bénéfique ne doit cependant pas masquer le fait que cette proposition de législation complexe porte fondamentalement atteinte à nos principes démocratiques. Nous rejetons le projet de loi 23 parce qu'il est une menace pour la démocratie, l'environnement, l'abordabilité et l'habitabilité pour les Ontariens, y compris les implications directes ici à Ottawa. [Lisez le blogue complet et dites non au projet de loi 23.](#)

Article sur le projet de loi 23 :

Les groupes de protection des espaces verts craignent que la législation sur le logement n'affaiblisse les offices de protection de la nature.

Nous nous sommes joints à d'autres chefs de file locaux en matière d'environnement pour exprimer nos inquiétudes au sujet du projet de loi 23 sur le logement et de ses répercussions sur les offices de protection de la nature. [Lisez l'article dans le Ottawa Citizen.](#)

Lettre ouverte pour protéger les zones humides de l'Île Petrie

Cette semaine, nous avons publié une lettre ouverte commune demandant aux membres du Conseil municipal sortant de rejeter la proposition de modification du zonage pour construire quatre grosses tours d'appartements au 1015 Tweddle afin de protéger les zones humides de l'île Petrie. Nous avons fortement insisté auprès du Conseil pour qu'il rejette cette recommandation du Comité, en raison d'une consultation insuffisante de la communauté, ainsi que d'un risque d'inondation important et d'une résilience affaiblie pour les citoyens et les communautés d'Ottawa. Nous avons signé la lettre aux côtés de Community Associations for Environmental Sustainability, Greater Avalon Community Association et Greenspace Alliance of Canada, et nous vous avons demandé, dans une action très rapide, d'appeler vos conseillers pour leur demander de rejeter la proposition. Bien que le Conseil ait adopté les modifications, notre militantisme a été efficace, car le nombre de tours peut être remis en question dans le cadre du processus de plan d'implantation, et il existe des dispositions additionnelles d'attente, notamment une évaluation plus approfondie des risques de glissement de terrain.[Voici plus d'information au sujet de la séance du Conseil dans cet article du Ottawa Citizen.](#) Merci aux centaines de personnes qui ont signé une pétition et appelé leurs conseillers.

Achèvement de notre programme triennal de don d'arbres

Le mois dernier, nous avons souligné l'achèvement réussi de notre programme triennal de dons d'arbres, qui visait à renforcer le couvert forestier d'Ottawa et à aider

à contrer les forêts vulnérables et endommagées de la ville. Le programme a été rendu possible grâce à une généreuse subvention de croissance de la Fondation Trillium de l'Ontario (FTO), qui a permis d'embaucher du personnel pour gérer ce programme d'éducation et de distribution à grande échelle. Cette année, Écologie Ottawa a distribué 20 000 arbres aux résidents d'Ottawa, dans le cadre des 45 000 arbres distribués au cours des trois dernières années. Les résidents ont reçu un ou plusieurs jeunes plants de 22 espèces indigènes, y compris des arbres fruitiers et à noix, et complétés par du matériel éducatif. Nous sommes impatients de poursuivre notre programme d'arbres à l'avenir. [Plus d'informations ici.](#)

Merci pour les élections municipales !

Un grand merci à ceux qui ont donné à notre récente campagne de collecte de fonds pour les élections. Grâce à votre générosité, nous avons pu atteindre notre objectif de financer nos efforts électoraux et le travail de plaidoyer essentiel qui suivra, afin de garantir que nous protégions et développions les avancées climatiques que nous avons réalisées ces dernières années. Nous avons été fiers de nous faire entendre pendant la campagne électorale par le biais de [notre enquête sur les candidats aux élections](#), de [l'émission All in a Day de CBC Radio](#), du [Toronto Star](#), du [Droit](#), du Sam Laprade Show de [CityNews](#) et du [Ottawa Citizen](#). En tant qu'organisme communautaire sans but lucratif, nous comptons sur la participation et le soutien des résidents pour être politiquement actifs et pour défendre l'environnement local de la manière la plus audible et la plus visible possible. Merci encore de rendre ce travail possible !

ÉVÉNEMENTS

15 novembre @ heure - Rassemblement pour soutenir Ottawa dans le rejet du projet de loi 23 de Doug Ford

Joignez-vous à des organisations environnementales et sociales de toute la ville pour envoyer un message fort à Queen's Park : nous rejetons le projet de loi 23. On se voit à l'hôtel de ville ! Pour en savoir plus, [cliquez ici](#).

Le 30 novembre de 19 h à 21 h - Atelier avec Walkable Ottawa sur les quartiers de 15 minutes et les destinations de magasinage.

La Ville d'Ottawa a mis les quartiers de 15 minutes au centre du plan de croissance et d'épanouissement de notre ville dans le futur. Écologie Ottawa se joint à Walkable Ottawa pour tenir un atelier afin de discuter de ce qui ferait une destination de

magasinage piétonnière réussie dans votre quartier. Visualisez la solution idéale pour votre quartier : imaginez de petites boutiques où vous pourriez acheter du lait et quelques produits d'épicerie de base, une petite boulangerie ? Un café où vous pourriez rencontrer vos voisins ? Un marchand de crème glacée ? Inscrivez-vous dès aujourd'hui à cet événement gratuit et partagez vos idées ! Même si vous ne pouvez pas vous rendre à l'atelier, vous pouvez remplir un sondage en anglais sur les préférences visuelles d'ici le 21 novembre. Vos commentaires constitueront un apport important pour l'atelier.



Le gouvernement de l'Ontario approuve le plan officiel d'Ottawa, mais y apporte 30 changements - entrevue à l'émission All in a Day de CBC Radio, avec Paul Johanis, président de l'Alliance pour les espaces verts de la capitale du Canada.

Actions municipales prioritaires pour favoriser l'adoption des véhicules à émission zéro
- Les liens communautaires et l'autorité municipale placent les villes dans une position unique pour favoriser l'adoption des véhicules à émission zéro au Canada afin d'améliorer la qualité de l'air et de rendre les rues plus silencieuses. Le réseau Low Carbon Cities Canada et le Fonds municipal vert se sont associés pour publier un ensemble de mesures prioritaires que les municipalités peuvent prendre pour accélérer l'adoption des véhicules à émissions zéro.

Un document en anglais, The Pathways to Living Cities Framework par Green Communities Canada

Nouvelles lignes directrices de design urbain pour les habitations intercalaires de faible hauteur de la Ville d'Ottawa.

Money Talks de Clean Energy Canada - Un nouveau rapport, en anglais, montre comment les dépenses d'infrastructure des gouvernements (y compris les municipalités) peuvent réduire considérablement les émissions.

L'écologiste qui a montré comment la nature persiste en notre sein remporte le plus grand prix scientifique du Canada - article dans le The Globe & Mail

Milliardaires du carbone : Les émissions des investissements des personnes les plus riches du monde - Oxfam

P.S. Nous sommes alimentés par nos bénévoles et nos partisans communautaires.
[Faites du bénévolat](#) ou [faites un don](#) aujourd'hui pour aider à créer une Ottawa verte et résiliente. 

Ecology Ottawa acknowledges that our efforts to protect the environment take place on the traditional unceded, unsurrendered territory of the Algonquin Anishinaabe people. As an organization and as individuals dedicated to environment and justice, we are deeply grateful to Indigenous peoples for their ongoing stewardship of these lands since time immemorial. We recognize that we are on a journey of Truth and Reconciliation. We are committed to listening, learning and working to decolonize our efforts towards healthy and sustainable environments for all people.

Ecology Ottawa

123 Slater St, Floor 6, Ottawa, ON K1P 5H2, Canada

This email was sent to susan.hickman@ecologyottawa.ca.

You are receiving this email because you have opted in to communications from Ecology Ottawa.

To stop receiving emails, [click here](#).